

## Forschungsdaten managen

---

English version below

Nr. 04, 2025

Liebe FDM-interessierte Kolleg\*innen,

das Service-Team Forschungsdaten der LUH und der TIB stellt regelmäßig Informationen und Veranstaltungsankündigungen zusammen, die für Mitarbeitende der LUH zum Thema Forschungsdatenmanagement von Interesse sind. Vorherige Beiträge dieses Newsletters sind im Bereich „[Austausch und Vernetzung](#)“ der FDM-Webseite abrufbar.

### FDM@LUH & Landesinitiative FDM Niedersachsen

- „[Runder Tisch Forschungsdatenmanagement](#)“, 08.05.2025 von 14:00 bis 16:00 Uhr, [Raum SR-102](#) (Villa Simon)  
Der 14. LUH-interne Erfahrungsaustausch zum Umgang mit Forschungsdaten widmet sich diesmal dem Themenschwerpunkt "Forschungsdaten in interdisziplinären Kontexten". Maren Wallbaum wird von den Erfahrungen im [TALC-Projekt](#) sprechen. Ein zweiter Vortrag aus dem Kontext von PhoenixD ist angefragt. Da die Veranstaltung in Präsenz stattfinden wird, **bitte wir bis zum 27.04.2025 um Anmeldung über [dieses online-Formular](#).**

### Workshops, Vorträge und Veranstaltungen

- [5. EOSC Coffee Lecture](#), 08.05.2025 von 16 bis 17 Uhr (online)  
Die Webinarreihe wird mit einem Vortrag zu "Die EOSC Föderation – Aktueller Stand und nächste Schritte" fortgesetzt. Hier können Sie sich [zur Teilnahme anmelden](#).
- [SaxFDM Digital Kitchen zu LinkAhead](#), 10.04.2025 von 13:00 bis 14:00 Uhr (online)  
Mit der Open-Source-Software LinkAhead von IndiScale lässt sich Forschungsdatenmanagement von der Datenerfassung bis zur Veröffentlichung automatisieren. In der nächsten Ausgabe der Inforeihe spricht Alexander Schlemmer zum Thema "Von der Ordnerstruktur zum automatisierten Datenmanagement – eine Praxisanleitung". Die Veranstaltung findet [online via Zoom](#) statt. Eine Anmeldung ist nicht erforderlich.
- [Informationsveranstaltung zum Zertifikatskurs der Landesinitiative bwFDM](#), 11.04.2025 von 13:00 bis 14:30 Uhr (online)  
[Der Zertifikatskurs](#) wird von der Akademie für wissenschaftliche Weiterbildung (AfWW) der Universität Konstanz als berufsbegleitende online-Weiterbildung angeboten. In einem Zeitraum von neun Monaten (ab Oktober 2025) werden Kenntnisse zu allen Kernbereichen des Forschungsdatenmanagements vermittelt. Nach erfolgreicher Teilnahme wird das „Certificate of Advanced Studies Forschungsdatenmanagement“ (CAS FDM) verliehen. Hier können Sie sich [für eine Teilnahme an der Infoveranstaltung registrieren](#).
- [Hemholtz Metadata Collaboration Conference](#), 12. bis 14.5.2025 in Köln  
Die HMC Conference 2025 bietet eine dynamische Plattform für Fachleute aus allen Disziplinen, um zusammenzukommen und die Zukunft des Metadatenmanagements zu gestalten. Egal, ob Sie Forscher, Datenmanager, Softwareentwickler oder Infrastrukturprovider sind – die Veranstaltung bietet wertvolle Einblicke, regt zu engagierten Diskussionen an und öffnet Türen für neue Kooperationen. [Eine Anmeldung](#) ist noch bis zum 11. April möglich.

### Veröffentlichungen

- [IDCC25 Conference Materials](#) sind nun veröffentlicht  
Vom 17. bis 19. Februar 2025 fand in den Haag die 19. International Digital Curation Conference statt. Die [Folien zu allen Vorträgen](#) können nun aus Zenodo heruntergeladen werden. Das [Programm kann hier nachgelesen werden](#).
- Sektion Industry Engagement veröffentlicht zwei NFDI-Whitepaper  
Aus dem Austausch zwischen der NFDI-Sektion Industry Engagement und ihrem Industriebeirat sind die folgenden Whitepaper entstanden. Sie zielen darauf ab, ein gemeinsames Verständnis von Forschungsdaten und ihrem Wert zu fördern.
  - ["A Conceptualization of Research Data in the Context of Industry-Academia Collaborations"](#)
  - ["Measuring the Value of \(Research\) Data"](#)

### Verschiedenes

- KonsortSWD schreibt „[FlexFunds](#)“ für die (Fort-)Entwicklung digitaler FDM-Tools aus  
Gefördert werden Personal- und Sachausgaben, um Software für das Management insbesondere sensibler Daten weiterzuentwickeln und an bestehende Infrastrukturen anzubinden. Einreichungen sind noch bis zum 1. Juni möglich.
- MaRDI entwickelt neuen [Packaging Service \(MaPS\)](#)  
Das NFDI-Konsortium für die Mathematik (MaRDI) stellt einen neuen Dienst bereit, mit dem sich ganze Software-Umgebungen packen und auf anderen Rechnern ausführen lassen. Dadurch wird eine exakte Reproduzierbarkeit von Forschungsdaten gewährleistet, die durch das Ausführen von Code entstehen (Simulationen etc.). [Im aktuellen MaRDI-Newsletter werden zwei typische Anwendungsszenarien \(„Short Stories“\) beschrieben](#).

Viele Grüße

Anna Renziehausen & Volker Soßna (für das [Service-Team Forschungsdaten](#))

---

No. 04, 2025

Dear colleagues interested in RDM,

the LUH and TIB Research Data Service Team regularly compiles information and event announcements of interest to LUH staff on the topic of research data management. Previous articles in this newsletter are available in the "[Exchange and Networking](#)" section of the RDM website.

### RDM@LUH & State Initiative for Research Data Management in Lower Saxony

- ["Round Table Research Data Management"](#), 08.05.2025 from 14:00 to 16:00, [Room SR-102 \(Villa Simon\)](#)  
The 14th LUH-internal experience exchange on handling research data addresses the topic "Research data in interdisciplinary contexts". Maren Wallbaum will talk about experiences in the [TALC project](#). A second presentation from the PhoenixD context has been requested. Since the event will take place in presence, **please register by April 27, 2025 using [this online form](#)**.

### Workshops, Lectures, and Events

- [5th EOOSC Coffee Lecture](#), 08.05.2025 from 4 to 5 pm (online)  
The webinar series (in German) continues with a lecture on 'The EOOSC Federation - Current Status and Next Steps'. Please [register to participate](#).
- [SaxFDM Digital Kitchen on LinkAhead](#), 10 April 2025 from 13:00 to 14:00 (online)  
The open source software LinkAhead from IndiScale can be used to automate research data management from data acquisition to publication. In the next edition

of the info series, Alexander Schlemmer will speak on the topic 'From folder structure to automated data management - a practical guide' (in German). The event will take place [online via Zoom](#). Registration is not required.

- [Information event on the certificate course of the state initiative bwFDM](#), 11.04.2025 from 13:00 to 14:30 (online)  
[The certificate course](#) (in German) is offered by the Academy for Continuing Education in Research (AfWW) at the University of Konstanz as a part-time online training programme. Over a period of nine months (starting in October 2025), knowledge in all core areas of research data management is imparted. After successful participation, the 'Certificate of Advanced Studies Research Data Management' (CAS FDM) will be awarded. [Register here to take part in the information event](#).
- [Hemholtz Metadata Collaboration Conference](#), 12 to 14 May 2025 in Cologne  
The HMC Conference 2025 offers a dynamic platform for professionals from all disciplines to come together and shape the future of metadata management. Whether you are a researcher, data steward, software developer, or infrastructure provider, the event promises to deliver valuable insights, spark engaging discussions, and open doors for new collaborations. [Registration is open](#) until 11 April.

#### Publications

- [IDCC25 Conference Materials](#) published  
The 19th International Digital Curation Conference took place in The Hague from 17 to 19 February 2025. The [slides for all presentations](#) can now be downloaded from Zenodo. [The programme can be found here](#).
- Section Industry Engagement publishes two NFDI white papers  
The following white papers are the result of an exchange between the NFDI Section Industry Engagement and its Industry Advisory Board. The papers aim to promote a common understanding of research data and its value.
  - ['A Conceptualisation of Research Data in the Context of Industry-Academia Collaborations'](#)
  - ['Measuring the Value of \(Research\) Data'](#)

#### Miscellaneous

- KonsortSWD calls for applications for '[FlexFunds](#)' for the (further) development of digital RDM tools  
Funding is available for personnel and material expenses needed to develop software for the management of (in particular sensitive) data and to integrate it into existing infrastructures. Submissions are still possible until 1 June.
- MaRDI develops new [packaging service \(MaPS\)](#)  
The NFDI consortium for mathematics (MaRDI) provides a new service for the packaging of entire software environments and their execution on other computers. Such packages ensure the exact reproducibility of research data generated by running code (simulations, etc.). [Two typical application scenarios \('short stories'\) are described in the current MaRDI newsletter](#).

Greetings

Anna Renziehausen & Volker Soßna (on behalf of [the Team Research Data Management](#))